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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lantos Lajos Csaba, energiaügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért az állami MVM fizeti a legmagasabb árat az 
orosz földgázért az uniós országok között? Miért fizet az állami MVM sokkal magasabb árat 
az orosz földgázért, mint a más forrásból érkezőkért?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Orbán Viktor,  miniszterelnök 2021. október 1-jén jelentette be a „közszolgálati” rádióban, hogy
megegyeztünk az oroszokkal a gázról tizenöt évre, alacsonyabb áron, mint az előző szerződés volt:
„Az oroszokkal meg kell egyezni, és mi megegyeztünk megint tizenöt évre. Valamivel alacsonyabb
áron állapodtunk meg tizenöt évre, mint az előző, hosszú távú szerződés ára volt úgy, hogy közben
az  egész  világon  felfele  mennek  az  árak.” Szijjártó  Péter  a  15  évre  kötött  orosz  gázvásárlási
megállapodással kapcsolatban szintén úgy fogalmazott, hogy „Megteremtettük annak lehetőségét,
hogy  a  világpiaci  ármozgásoktól  függetlenül  a  magyar  fogyasztók  számára  a  gáz  ára  ne
növekedjen”.

A KSH külkereskedelmi  nyilvántartása  alapján  azonban  a  Népszava  arra  következtetésre  jutott
(https://nepszava.hu/3190047_orosz-gaz-felar-oroszorszag-orban-kormany), hogy 2023 januárjában
a  tőzsdei  árakhoz  képest  10  százalékkal  többet  fizettünk  a  hazánkba  érkező  földgázért.  A
következtetés  azon  alapszik,  hogy  a  tapasztalatok  szerint  az  Oroszországból  érkező  gáz  ára
nagyjából két hónapos csúszással követi a holland TTF gáztőzsde árait. Ennek ellenére azonban
2022. októberében a megawattóránkénti 118 eurós tőzsdei átlagárat követően Magyarország 2023.
januárjában 130 eurónak megfelelő összeget fizetett 1 megawattóra földgázért.

A G7 gazdasági szaklap megállapításai szerint egyfelől „sokkal többet fizetünk az orosz gázért,
mint  a  máshonnan  érkezőkért”  (https://g7.hu/adat/20230402/sokkal-tobbet-fizetunk-az-orosz-
gazert-mint-a-mashonnan-erkezoert/),  másrészt az uniós országok közül Magyarországra érkezett
legdrágábban  az  orosz  gáz  (https://g7.hu/adat/20230330/tovabbra-is-magyarorszagra-jon-a-



legdragabban-az-orosz-gaz/). Az elemzések szerint „Tavaly év végén akadt olyan hónap, amikor az
orosz  importgáz  átlagára több mint  duplája volt  a  más országokból  behozott  gáz  átlagárának.
Októberben és novemberben az orosz energiahordozó köbméterenként átlagosan több mint  ezer
forintért érkezett Magyarországra, miközben a más irányokból befutó import esetében 500 forint
körüli  ár  volt  jellemző. A  kiugró  eltérést  elsősorban  a  beszerzési  szerződések  különbségei
magyarázhatják.”

Így  joggal  merül  fel  annak  a  gyanúja,  hogy  Magyarország  előnytelen  szerződést  kötött  a
gázbeszerzés  tekintetében.  Az  indokolatlanul  magas  gázárak  miatt  tehát  indokolt  a  hosszútávú
szerződés módosítása.

A fentiekre tekintettel kérdezem tisztelt Miniszter Urat:

1. Miért az állami MVM fizeti a legmagasabb árat az orosz földgázért az uniós országok között?

2.  Miért  fizet  az állami MVM sokkal  magasabb árat  az orosz földgázért,  mint a más forrásból
érkezőkért?

3.  Számba  vette-e  már  a  kormány  a  minden  szempontból  kedvezőtlen  feltételeket  tartalmazó
szerződés esetleges felmondását, és az igények más forrásból történő kielégítését?

4.  A jövőben –  figyelembe véve  a  korábbi  tapasztalatokat  –  Igénybe  kívánja-e  venni  az  orosz
Barátságért  érdemrenddel  kitüntetett  Szijjártó  Péter  külgazdasági  és  külügyminiszter  segítségét,
hogy az Ön tulajdonosi joggyakorlása alá tartozó állami MVM-csoport kedvező feltételekkel tudjon
földgázvásárlási szerződéseket kötni?

 

Várom válaszát, tisztelettel

dr. Tóth Bertalan
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